
Kennismakingsavond met de omgeving van de nieuwe marinierskazerne te Nieuw-Milligen, 
dinsdag 10 mei 2022 in Buurthuis De Wardborg te Garderen. 

 
 

Eind 2028, begin 2029 verhuizen verschillende eenheden van het Korps Mariniers uit Doorn, 
Maartensdijk en Den Helder naar hun nieuwe kazerne in Nieuw-Milligen. Dat duurt nog 
even, maar voor het zover is stellen wij ons graag aan omwonenden en bedrijven uit de 
omgeving voor. 
 
Het Ministerie van Defensie werkt samen met het Rijksvastgoedbedrijf aan de realisatie van 
de nieuwe kazerne. Ook de provincie Gelderland en de gemeente Apeldoorn zijn hierbij 
betrokken.  
 
Wij kunnen ons voorstellen dat u nieuwsgierig bent en dat u vragen heeft. 
Daarom vertellen wij u tijdens deze kennismakingsbijeenkomst dan ook graag wat er de 
komende jaren op de locatie van Kamp Nieuw-Milligen staat te gebeuren. Ook schetsen we 
een beeld van wat de komst van de mariniers voor u betekent. 
 
Jan Erven, projectdirecteur Herinrichting Kamp Nieuw-Milligen. 
 
Jan Erven is als projectdirecteur binnen het Ministerie van Defensie verantwoordelijk voor 

alles wat nodig is om eind 2028/begin 2029 de mariniers hun nieuwe kazerne op Kamp 

Nieuw-Milligen te laten betrekken. 

Jan heet iedereen van harte welkom bij deze kennismakingsavond. In het bijzonder alle 

direct omwonenden en bewoners van Kamp Nieuw-Milligen, vertegenwoordigers van de 

provincie Gelderland, de gemeente Apeldoorn, diverse belangenverenigingen, verschillende 

natuur- & milieuverenigingen en verschillende ondernemersverenigingen. Het doet ons 

deugd dat u de moeite heeft genomen om vanavond hier aanwezig te zijn. Helaas is een 

groep afwezig omdat vanavond tegelijkertijd Dominee Krijgsman in Uddel wordt bevestigd. 

De vragen van deze groep zijn in dit verslag meegenomen, evenals de vragen die nog zijn 

binnengekomen via het vragenformulier dat tijdens de avond kon worden ingevuld. 

We hebben deze kennismaking bewust zo breed mogelijk georganiseerd. Het is namelijk 

niet alleen een eerste kennismaking voor u met ons (het project Herinrichting Kamp Nieuw-

Milligen), maar ook voor ons met u. We hebben een gezamenlijk belang bij heldere 

communicatie. Dit om alle activiteiten die de komende jaren zullen plaatsvinden in goede 

banen te leiden. En om elkaars standpunten uit te wisselen, niet alleen over de punten 

waarover overeenstemming bestaat, maar juist over die onderwerpen waarover wellicht 

verschil van mening bestaat. Daarom hecht ik groot belang aan uw deelname, niet alleen 

vanavond maar ook op verschillende momenten in de komende jaren. 

 
 



   

  
 

Ik neem u aan de hand van onderstaande afbeelding mee. Deze driehoek biedt houvast aan 

deze avond. Centraal staat het project Herinrichting Kamp Nieuw-Milligen dat we vanuit de 

drie perspectieven (“wat”, “hoe” en “wie”) nader toelichten. Kort en bondig zodat u 

tussendoor voldoende tijd heeft om vragen te stellen en opmerkingen te maken.  

 

 

We beginnen met het “wat”. Peter Ketelaers, van Defensie, begint met het gereed maken 

van het huidige terrein voor de bouw van de nieuwe kazerne. Vervolgens gaat Cor Vos, 

eveneens van Defensie, in op het realiseren van de nieuwe kazerne. Jan Mutsaers van het 

Rijksvastgoedbedrijf legt uit “hoe” we dat willen gaan aanpakken. Tot slot vertelt 

brigadegeneraal der Mariniers Jeff Mac Mootry “wie” uw nieuwe buren worden, het Korps 

Mariniers.  

Jan geeft het woord aan gespreksleider Esther van Rijswijk. Aan het einde van avond richt hij 

zich ter afsluiting nogmaals tot de zaal.  

Gespreksleider Esther van Rijswijk maakt een kort rondje door de zaal om te inventariseren 
wat er onder de aanwezigen leeft, wat men van deze avond verwacht. Men geeft aan 
belangstellend en nieuwsgierig te zijn. En enkele vragen worden gesteld over de gevolgen 
voor de middenstand, windmolens, drukte van het verkeer, last van helikopters, gevolgen 
voor de woningbouw en wat er van de historie van het kamp behouden blijft. Deze vragen 
zijn in dit verslag beantwoord. 

 



   

  
 

 
Peter Ketelaers, senior huisvestingsexpert, gaat in op het gereed maken van het huidige 
terrein Kamp Nieuw-Milligen voor de bouw van de nieuwe marinierskazerne. 
 
Het terrein is al heel lang een defensieterrein. Vanaf 1859 zijn de terreinen in gebruik als 
tentenkamp “Legerplaats Milligen”. Er was nauwelijks sprake van vaste infrastructuur. Met 
ingang van 1 juli 1886 is Kamp Nieuw-Milligen in gebruik genomen als Remontedepot, een 
paardenopvang voor het leger. Hiervoor zijn stallen en andere gebouwen gebouwd. Van 
1940 tot 1945 is het terrein door de bezetter gebruikt. Na de oorlog werd het terrein een 
werkplaatslocatie voor met name voertuigen, wapens en geschut. De val van het IJzeren 
Gordijn in 1989 leidde tot grote reorganisaties in de Nederlandse Krijgsmacht en dus ook op 
Kamp Nieuw-Milligen, waarna er diverse eenheden zijn geplaatst. Op dit moment werken er 
militairen en burgers van verschillende defensieonderdelen op de kazerne. Zij komen veelal 
uit de omgeving en krijgen allemaal een werkplek op andere defensielocaties in de 
omgeving. Op het terrein staat ook een woning. Met het gezin dat daar woont zijn we in 
gesprek over de komst van de mariniers en hebben we een passende oplossing voor de 
huisvesting gevonden. 
 
Het kazerneterrein maakt deel uit van Natura 2000, het Gelders natuurnetwerk en de 
Groene ontwikkelingszone. Uiteraard houden we rekening met behoud en ontwikkeling van 
de natuur. Defensie doet onderzoek naar de aanwezigheid van flora en fauna op het terrein. 
Afhankelijk van de resultaten wordt een beheerplan opgesteld voor de korte, middellange 
en lange termijn en gaan we activiteiten ontplooien waarbij we rekening houden met de 
geldende regels voor de natuur. 
 
De meer dan 100 gebouwen op het terrein dateren deels uit de 19e maar vooral uit de 20e 
eeuw. Deze gebouwen zijn onder meer gebruikt als garagewerkplaats, kantine en 
restaurant, slaapgebouw, opslag, kantoorgebouw en sportfaciliteit. Veel gebouwen zijn 
vervallen, enkele gebouwen kunnen mogelijk gerenoveerd en hergebruikt worden. We 
houden rekening met de sloop van zeker 90% van de gebouwen. Ook bij de sloop wordt 
rekening gehouden met de geldende wet- en regelgeving. De omgeving zal van deze sloop, 
waarmee we dit jaar starten, waarschijnlijk geen geluidsoverlast ondervinden, maar wel van 
enig bouwverkeer op de toegangswegen. 
 
In de wegenstructuur is de eerste opzet van de kazerne uit de 19e eeuw terug te zien. Een 
hoofdstructuur met zijtakken. Naar verwachting laten we zoveel mogelijk klinkers liggen. 
Asfalt gaan we afhankelijk van de samenstelling en/of kwaliteit verwijderen. Het is mogelijk 
dat we wegen verwijderen in verband met het weghalen van ondergrondse kabels, leidingen 
en/of rioleringen. Wat moet worden weggehaald wordt nog onderzocht, de aansluitingen 
en aftakkingen naar gebouwen die worden gesloopt worden altijd verwijderd. 
 



   

  
 

Vragen: 

• Komt er bodemsanering?  
A: De aanwezige vervuiling is in kaart gebracht en wordt waar nodig gesaneerd. Op 
sommige plekken is sanering niet nodig. 

• Wat gaat er voor eind 2022 aan infrastructuur buiten het terrein gebeuren?  
A: Het bouwverkeer zal doordeweeks overdag iets toenemen omdat materiaal moet 
worden afgevoerd. We proberen de overlast zo veel mogelijk te beperken. 

• Wat gebeurt er met het terrein rond de radartoren?  
A: Het terrein rond de radartoren is in gebruik bij de Luchtmacht (AOCS) en valt buiten 
het project Herinrichting Kamp Nieuw-Milligen. Er wordt alleen op het terrein van KNM 
gebouwd.  

• Blijven de wegen in de toekomst ook openbaar?  
A: De structuur blijft hetzelfde. De noordelijke aftakking van de Amersfoortseweg is 
weliswaar een eigen weg van defensie, maar blijft openbaar toegankelijk. 

• Kortgeleden is iets gebouwd voor de marechaussee die van Apeldoorn naar Kamp 
Nieuw-Milligen is verhuisd, blijft dat gehandhaafd?  
A: Voor deze eenheid heeft noodzakelijke tijdelijke verbouwing plaatsgevonden, geen 
nieuwbouw. Deze eenheid van de Marechaussee verhuist naar een andere locatie. 

• Hoe en door wie wordt het faunabeheer uitgevoerd? Is er een mogelijkheid hier deel 
van uit te maken en eventueel mee te denken over beheerplannen en onderhoud van de 
wildstand? Door dit bij particulieren onder te brengen kan er waarschijnlijk ook op 
kosten worden bezuinigd? 
A: Het faunabeheer maakt deel uit van de werkzaamheden die door het 
Rijksvastgoedbedrijf worden uitbesteed en waarbij dan meerdere locaties in de regio in 
één pakket worden gebundeld. 

• Is er een mogelijkheid tot het huisvesten van Oekraïense vluchtelingen op het terrein 
van KNM of op overige Defensie locaties?  
A: Het opvangen en/of tijdelijk huisvesten van statushouders op militaire terreinen is 
een continu onderwerp van gesprek tussen het COA, Ministerie van J&V, het Ministerie 
van Defensie en de voorzitter van de desbetreffende veiligheidsregio (in dit geval de 
Burgemeester van Apeldoorn). Zo ook betreffende het gebruik maken van Kamp Nieuw-
Milligen. Onlangs is door bovenstaande partijen besloten niet Kamp Nieuw-Milligen, 
maar het Marine-Etablissement Amsterdam ter beschikking te stellen. Dit heeft onder 
andere te maken met de noodzakelijke bouw-voorbereidende werkzaamheden die op 
Kamp Nieuw-Milligen op korte termijn uitgevoerd moeten gaan worden en die rand 
voorwaardelijk zijn om de komst van de Mariniers eind 2028, begin 2029 te kunnen 
realiseren. 

 
Cor Vos, senior huisvestingsexpert, gaat in op wat wordt gerealiseerd, met aandacht voor de 
consequenties voor de omgeving. 
 



   

  
 

Er komt een kazerne voor ruim 2.100 mannen en vrouwen, met 120.000 m² gebouwen en 
140.000 m² terreinvoorzieningen (dit laatste vergelijkbaar met 25 voetbalvelden). De 
kazerne wordt ingedeeld met ruimte voor legering (ruim 900 bedden), parkeren, kantoren, 
een bedrijfsrestaurant, een medische post, een opleidings- en trainingsfaciliteit, 
sportfaciliteiten voor binnen- en buitensport, een logistiek centrum met opslag en een 
onderhoudsgarage voor militaire voertuigen en tenslotte een bijzondere eenheid: Maritime 
Special Operations Forces. 
 
Voor de omgeving is van belang dat de groene ‘wallen’, de stroken groen met bomen en 
struiken, blijven gehandhaafd en waar nodig worden versterkt zodat de omgeving qua zicht 
geen last heeft van de kazerne. Wanneer de kazerne in gebruik is, zullen in de spits 
maximaal 1.000 voertuigen extra naar en van de kazerne rijden. Daarom wordt een extra 
poort aan de Amersfoortseweg geopend. Er wordt naar een goede plek gezocht om de 
overlast voor de bewoners aan de Amersfoortseweg zo klein mogelijk te houden. Er zal 
deels worden geschoten met oefenmunitie (waaronder verfpatronen) en verder kan op één 
plek op het kazerneterrein gebruik worden gemaakt van lichte springstof, vergelijkbaar met 
het geluid van zwaar vuurwerk. Voor noodsituaties wordt een beperkte hoeveelheid munitie 
op de kazerne opgeslagen. Op de kazerne komt geen helikopterlandingsplaats. De officiële 
helikopterlandingsplaats op Convooi, iets ten noordwesten van de kazerne, wordt in de 
toekomst mogelijk wat vaker gebruikt. 
 
Vragen: 

• Wat gebeurt er met de toegangswegen? Er is sprake van een nieuwe ingang op de 
Amersfoortseweg. De omwonenden stellen het zeer op prijs als deze verder richting 
Voorthuizen wordt aangelegd. Dit is veiliger en vermindert de overlast. Wordt daar 
rekening mee gehouden?  
A: Wij verwachten, tenzij ontwikkelingen in de regio versneld doorgaan (stoptrein met 
drie extra stations), maximaal 1000 vervoersbewegingen per dag extra. Niet op de dag, 
maar tijdens de spits. We krijgen de gelegenheid om extra toegangen te maken, een 
nieuwe/te heropenen toegang aan de Amersfoortse weg staat op de planning. Een 
veilige afwikkeling van het verkeer met aandacht voor in- en uitvoegstroken staat 
voorop. Tevens dienen we rekening te houden met de belangen van de bewoners langs 
de wegen. 

• Fietsingang Amersfoortseweg, wat gaat daar gebeuren?  
A: Er komen meerdere toegangen voor medewerkers te fiets en te voet, waaronder één 
langs de Amersfoortseweg. 

• Kan er iets aan de huidige verkeerssituatie worden gedaan, er wordt nu (onder meer 
over de Meervelderweg) hard gereden? Voor sommige adressen is een oplossing, maar 
niet voor alle huishoudens, zou er een veilige oversteek kunnen komen?  
A: De verantwoordelijkheid voor de verkeerssituatie ligt bij de gemeente en provincie. 
Daarop hebben wij geen invloed. Als we klachten krijgen over te hard rijdende militairen 



   

  
 

dan ondernemen we actie. Bij overlast kunnen we bijvoorbeeld de Koninklijke 
Marechaussee vragen om op snelheid te controleren. 

• Op welk deel van de Amersfoortseweg komen de 1.000 extra vervoersbewegingen?  
A: Het zijn maximaal 1.000 bewegingen over de provinciale weg (de N302 en N344 
samen en vooral in de spits), niet over de aftakking naar het noorden van de 
Amersfoortseweg met lokaal en fietsverkeer. 

• Positief dat de geluidswallen op het kazerneterrein blijven en worden versterkt. Is 
Defensie bereid om geluidswallen buiten het terrein te versterken? 
A: Aanleg en/of versterking van geluidswallen buiten het kazerneterrein behoren niet 
tot het project. De provincie is voor de N302 een trajectverkenning gestart die moet 
leiden tot (onderhouds)maatregelen in de periode vanaf 2025. Afstemming met 
eventuele maatregelen vanuit de planvorming rond KNM is noodzakelijk. 

• Komen er ook wegafsluitingen met oefeningen? 
A: Nee, dat is niet aan de orde. 

• Station Stroe. De kazerne in Stroe heeft al meerdere malen om een station in Stroe 
gevraagd. Tot op heden is daar nog geen invulling aangegeven.  
A: Samenwerkende gemeenten in de Cleantechregio en de Regio Foodvalley in 
Gelderland onderzoeken de mogelijkheid van een sprinter tussen Apeldoorn en 
Barneveld. Door de komst van de mariniers naar Nieuw-Milligen heeft defensie een 
extra belang om dit initiatief te ondersteunen. Ook de mariniers zullen blij zijn met beter 
openbaar vervoer in de omgeving. 

• Wat gebeurt er met de helikopterlandingsplaats?  
A: Op de kazerne is geen helikopterlandingsplaats. In een noodsituatie mag een 
helikopter echter wel op het kazerneterrein landen. Op Convooi, iets ten noordwesten 
van de kazerne, is wel een helikopterlandingsplaats, deze wordt in de toekomst mogelijk 
wat vaker gebruikt  

• Is of komt er ook munitie op de kazerne?  
A: Op dit moment wordt er geen munitie opgeslagen. In de toekomst is er voor 
noodsituaties een beperkte hoeveelheid munitie op de kazerne aanwezig. 

• Spaarzaam vuurwerkgebruik, krijgen we daar last van? 
A: Overdag zal lichte springstof sporadisch gebruikt worden, ’s nachts niet. We houden 
rekening met omwonenden. Bij overlast kunt u daarvan melding maken door de kazerne 
te bellen. Verder worden activiteiten over verschillende locaties in binnen en buitenland 
gespreid om zo veel mogelijk overlast te voorkomen. 

• Is de medische post op de kazerne in het weekend ook als huisartsenpost beschikbaar? 
A: Nee, aan het einde van de werkdag gaat deze dicht en valt Defensie terug op 
reguliere, civiele medische zorg in de omgeving. Er is een lokaal netwerk van medici die 
in geval van nood, hulp kunnen bieden gezien de lange aanrijdtijd van de ambulance. De 
medische dienst van de mariniers legt contact met dit netwerk voor wederzijdse 
beeldvorming. 

• Komen er ook winkels op het terrein?  



   

  
 

A: Er komen geen winkels op de kazerne. Mogelijk komt er een verkooppunt voor een 
beperkt assortiment kleine, dagelijkse behoeften zoals bijvoorbeeld bepaalde 
toiletartikelen en snacks. Ook halen mariniers soms hun boodschappen in de omgeving. 

 
Jan Mutsaers, procesmanager van het Rijksvastgoedbedrijf, gaat in op hoe de kazerne wordt 
gerealiseerd. 
 
Het Rijksvastgoedbedrijf houdt zich bezig met de voorbereiding en aanbesteding van de 
bouw (en 25 jaar exploitatie). Daarvoor is op een rij gezet wat er nodig is voor de realisatie 
van kazerne, welke spelregels er zijn en hoe de nieuwe kazerne planologisch moet worden 
ingepast. 
Het is een groot bouwproject met aandacht voor functionaliteit, duurzaamheid, natuur en 
omgeving waarbij overlast en hinder moeten worden beperkt.  
 
Vragen: 

• Werken jullie altijd samen met een vaste hoofdaannemer? Hoe gaat dat in zijn werk?  
A: Voor elk project wordt een afweging gemaakt op welke wijze het project wordt 
uitbesteed (de contractafweging). Zo wordt een aanbieding bij één of meerdere partijen 
gevraagd. Dit gebeurt, afhankelijk van de financiële omvang van het werk, via een 
nationale of Europese aanbesteding. Voor dit project zullen ten minste twee 
aanbestedingen worden uitgeschreven, te weten: de bouw-voorbereidende 
werkzaamheden op de locatie en de realisatie van de nieuwe kazerne.  Vooraf worden 
eisen gesteld aan de kennis, kunde en capaciteit om zeker te weten dat een partij de 
opdracht ook kan waarmaken. De kazerne (ontwerp, bouw, financiering, dienstverlening 
en instandhouding gedurende 25 jaar) zal in één opdracht worden uitbesteed (dit is de 
zogenaamde DBFMO-overeenkomst). Daarvoor wordt dan gezocht naar een 
opdrachtnemer die kan ontwerpen, bouwen en de dienstverlening verzorgen. Die 
opdrachtnemer is een consortium en bestaat uit meerdere bedrijven. Voor dit project is 
ervoor gekozen om bij drie partijen een aanbieding te vragen en die aanbesteding staat 
open voor iedereen die gevestigd is in een EU-land. 

• In hoeverre komen lokale partijen in aanmerking? Hoe krijgen zij een kans?  
A: De aanbestedingen staan open voor alle partijen, ook lokale. Voor deelname aan de 
aanbestedingen is van belang dat elke partij voldoet aan de eisen die worden gesteld 
aan kennis, kunde en capaciteit. Het is aan lokale partijen zelf om mee te doen aan de 
aanbesteding. Dat kan dan door zelfstandig of in een consortium van lokale partijen of 
via een consortium met andere partijen aan de aanbesteding mee te doen. De 
aanbestedingen voor zowel de bouw-voorbereidende werkzaamheden als voor de 
kazerne zullen worden aangekondigd via TenderNed (www.TenderNed.nl). 

• Wordt circulariteit als eis gesteld bij de aanbesteding?  
A: Circulariteit is één van de aspecten waaraan bij de aanbesteding eisen worden 
gesteld. Het is vervolgens aan de partijen die meedoen aan de aanbesteding om daarin 

http://www.tenderned.nl/


   

  
 

keuzes te maken op welke wijze zij de doelstellingen en eisen rondom circulariteit zullen 
realiseren, bijvoorbeeld door het inschakelen van de kennis en kunde van lokale 
partijen. 

• Wat gaat het hele project kosten?  
A: Aan de Tweede Kamer is in 2020 gemeld dat de kosten van het project tussen € 250 
miljoen en € 1 miljard liggen. Alhoewel de raming nauwkeuriger is opgesteld zal 
vanwege de commerciële vertrouwelijkheid het uiteindelijke bedrag niet verder worden 
geduid. 

• Is het zwaarste selectiecriterium geld of kunnen we er op vertrouwen dat er op kwaliteit 
gegund wordt?  
A: We gunnen op prijs en kwaliteit, dat wil zeggen dat de aanbieder met de beste prijs-
kwaliteitverhouding de aanbesteding wint. 

• Hoe lang gaat het duren?  
A: Volgens de huidige planning zal de bouw van de kazerne plaatsvinden in de periode 
vanaf 2025 tot eind 2028. Daarvóór zullen de bouw-voorbereidende werkzaamheden 
plaatsvinden. 

 
Brigadegeneraal der mariniers Jeff Mac Mootry vertelt over het Korps Mariniers, uw nieuwe 
buren op de kazerne. 
 
Het Korps Mariniers is onderdeel van de Koninklijke Marine. Mariniers zijn snel en 
wereldwijd inzetbaar, ook onder geografisch en klimatologisch zeer uitdagende 
omstandigheden, zoals jungle, poolgebieden, bergen, woestijn en rivierdelta’s. Maar ook in 
Nederland. Operaties kunnen variëren van humanitaire hulpverlening en vredesoperaties 
tot en met contraterreur en oorlogsvoering tegen gelijkwaardige tegenstanders. Op en 
vanuit de kazerne in Nieuw-Milligen bereiden de eenheden zich op deze (mogelijke) 
operaties voor. Het gaat om operationele marinierseenheden met een sterkte van ruim 
2.100 mannen en vrouwen. Naast mariniers betreft dit ook een aantal collega’s van de vloot 
en van andere defensieonderdelen, waaronder burgers. 
De verhuizing vindt volgens de huidige planning eind 2028 en begin 2029 plaats. 
 
Wij zijn blij en dankbaar dat we in Nieuw-Milligen mogen neerstrijken. Het is voor ons een 
goede locatie, die bijdraagt aan de toekomstbestendigheid van het Korps Mariniers en 
daarmee aan (inter)nationale veiligheid. Redelijk centraal in het land, gunstig ten opzichte 
van veel gebruikte oefengebieden en, in vergelijking met de huidige kazerne in Doorn, op 
vrijwel gelijke afstand van Den Helder en Texel. Dat blijven onze belangrijkste maritieme en 
amfibische faciliteiten in Nederland. Wij kijken uit naar verdere kennismaking met de regio. 
Daartoe zullen wij, in overleg met u, initiatieven ontplooien. Bijvoorbeeld; ‘Meet the 
Marines’ op zaterdag 10 september 2022 op Kamp Nieuw-Milligen. Een verdere 
kennismaking voor de omgeving met het Korps Mariniers. De organisatie van deze dag is in 
volle gang. 



   

  
 

 
Voor een impressie van de wereldwijde, zeer diverse inzet van marinierseenheden in de 
afgelopen halve eeuw is een film getoond, die ook op YouTube is te vinden. 
 
Vragen: 

• Zijn de mariniers ook gevraagd of ze hier willen komen?  
A: Met de wensen van mariniers is rekening gehouden. Er is bijvoorbeeld onderzoek 
gedaan naar de reisafstanden van woon-werkverkeer. Ook is de medezeggenschap 
betrokken. De locatie is qua reisafstand, ligging en omgeving zeer geschikt. We maken al 
langer en regelmatig gebruik van trainingsfaciliteiten in de buurt. 

• Komen baretuitreikingen ook naar hier?  
A: De opleiding tot Marinier blijft in Rotterdam en daarmee ook de baretuitreikingen. 

• Oefenen, wordt er lokaal buiten de kazerne veel geoefend en komen internationale 
eenheden op bezoek?  
A: Lokaal doen we over het algemeen kleinschalige activiteiten zoals hardlopen, marsen, 
kaartlezen. Realistische gevechtssituaties trainen we op de daarvoor bedoelde 
oefenlocaties. Die zijn er her en der in Nederland, waaronder het Garderense Veld en 
Stroese Zand. Grootschalige oefeningen vinden doorgaans in het buitenland plaats. Het 
zal af en toe voorkomen dat we onze buitenlandse partners in Nederland ontvangen om 
samen te kunnen oefenen, maar daar zal de lokale bevolking weinig van merken. 

• Blijven de mariniers op de kazerne slapen of gaan ze naar huis?  
A: Er wordt slaapaccommodatie voor ruim 900 mariniers georganiseerd (legering), dit 
zijn geen woningen. Doorgaans wordt alleen doordeweeks op de kazerne geslapen. In de 
weekenden gaat vrijwel iedereen naar huis. Op de kazerne zelf komen faciliteiten voor 
ontspanning. De inschatting is dat mariniers nauwelijks gebruik zullen maken van horeca 
in de directe omgeving. 

• Worden er op het terrein ook arbeidsplaatsen gecreëerd voor de lokale bevolking (en 
voor de jeugd)? 
A: Er worden geen arbeidsplaatsen voor lokale bevolking en of specifiek voor de jeugd 
gecreëerd. Wel kunnen jeugdige belangstellenden zich aanmelden voor het Korps 
Mariniers.   

• Hoeveel extra woningen denkt u nodig te hebben in de omgeving voor de mariniers?  
A: Of de mariniers besluiten om naar de omgeving van de kazerne te verhuizen is aan 
hen. De ervaring uit Doorn leert dat een aantal mariniers zal kiezen voor een woning in 
de (ruime) omgeving van de kazerne. 

• De mariniers komen in een christelijke omgeving terecht, waar zondagsrust aan de orde 
is. Gaat men hier rekening mee houden?  
A: Net zoals bij andere kazernes hechten wij aan een goede relatie met omwonenden en 
houden wij oog voor hun belangen. De ervaring in Doorn leert dat de kazerne op zondag 
niet of nauwelijks wordt gebruikt. De enkele keer dat het gebeurt merkt de omgeving 
daar meestal weinig tot niets van. 

https://www.youtube.com/watch?v=E4iODaIiMEw
https://werkenbijdefensie.nl/korpsmariniers
https://werkenbijdefensie.nl/korpsmariniers


   

  
 

• De kranten staan vol over stikstof. Speelt dit hier ook?  
A: Elk bouwproject in Nederland heeft hiermee te maken, zo wordt ook bij de bouw en 
het gebruik van de nieuwe kazerne ook daarmee rekening gehouden. 

• Ik heb een klein veebedrijf dat te klein is voor de toekomst. Misschien kan ik stikstof 
verkopen aan mijn nieuwe buren?  
A: Op dit moment is er nog geen duidelijkheid te geven of de stikstof rechten van 
derden, bijvoorbeeld van de buren, mogen worden gekocht en of die dan voor de bouw 
en het gebruik van de kazerne mogen worden ingezet. 

• Komen er windmolens voor de energie?  
A: Het is niet waarschijnlijk dat er windmolens zullen worden geplaatst omdat deze ook 
de zend- en ontvangstsignalen kunnen verstoren. 

 
Jan Erven sluit de avond af. Hij bedankt de aanwezigen voor hun aandacht. In de zaal wordt 
volop nagepraat.  
 
Meer informatie en contact: 

• http://www.rijksvastgoedbedrijf.nl/knm 

• Informatie Rijksoverheid: telefoonnummer 1400 (werkdagen van 8-20 uur)  
 
 

http://www.rijksvastgoedbedrijf.nl/knm



